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KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
ČNB nechala úrokové sazby beze změny 

Bankovní rada ČNB nechala 26. března úrokové sazby beze změny. Hlavní úroková sazba tak 
zůstává na 1,75 %. Bankovní rada rozhodla o ponechání úrokových sazeb beze změny jednomyslně. 
Hlasování se zúčastnilo šest centrálních bankéřů, Pavel Řežábek se hlasování nezúčastnil.  
Údaje o emitentech asi bude poskytovat ČNB 

Informace o emitentech investičních cenných papírů, které byly přijaty k obchodování na regu-
lovaném trhu, by investoři mohli získat na jednom místě; informace by shromažďovala a zpřístupňovala 
ČNB. Počítá s tím novela o podnikání na kapitálovém trhu, kterou v prvním čtení podpořila sněmovna. 

Důvěra v ekonomiku poprvé od února 2008 vyšší  
Důvěra v domácí ekonomiku se v březnu poprvé od února loňského roku meziměsíčně zvýšila. 

Souhrnný ukazatel důvěry se ve srovnání s předchozím měsícem zvýšil o 1,7 bodu. Saldo podnikatelské-
ho indikátoru vzrostlo o 1,2 bodu a saldo spotřebitelského indikátoru o 3,7 bodu. Uvedl to ČSÚ. Ve 
srovnání s březnem 2008 je ale saldo souhrnného indikátoru důvěry podle ČSÚ o 33 bodů nižší. 

Dohoda o reformě pojišťovnictví 
Členské státy EU na jednání velvyslanců v Bruselu schválily směrnici, která má v unii zásadně 

změnit podobu pojišťovnictví. Pravidla pro pojišťovny totiž v EU dosud upravuje směrnice stará zhruba 
tři desetiletí, přičemž diskuse o její náhradě se táhnou již několik let. Formálně budou muset dohodu 
ještě stvrdit ministři financí a Evropský parlament, jeho vyjednavači se ale na textu legislativy podíleli. 

Pro řešení současné ekonomické krize 
je nutné, aby byly kroky na uzdravení ekonomi-
ky celosvětově koordinovány. Na pražském 
ekonomickém a bankovním fóru to uvedla 24. 
března ve videoprojevu francouzská ministryně 
financí Christine Lagardeová. Podle ní je třeba 
sladit kroky na úrovni dohledových orgánů, 
regulátorů finančních trhů a účetnictví. Na 
potřebu koordinace kroků kvůli propojenosti 
evropských ekonomik upozornil i 
guvernér ČNB Zdeněk Tůma. "Je 
potřebná veřejná podpora a koordi-
nace, abychom mohli řešit druhou 
vlnu krize," řekl guvernér. Upozornil 
také, že bude zřejmě nutné vytvořit i 
strategii pro země mimo EU. 

Ekonomická situace zemí ve 
střední a východní Evropě je často 
špatně interpretována, dodal Tůma; 
země střední a východní Evropy stále 
revidují svůj ekonomický výhled s ohledem na 
možné zhoršení vývoje ve světě. Podle Tůmy je 
v regionu řada zemí, jejichž vnitřní schopnost 
situaci řešit je omezená. "Platí to zejména pro 
země s režimy pevného směnného kurzu. Země 
jsou vystaveny devizovým rizikům," upozornil. 
Zároveň dodal, že všechny evropské země musí 
do budoucna přijmout euro, aby se snížilo rizi-
ko devizových operací. 

Podle francouzské ministryně by měl 
být jedním ze základních kroků k celosvětové 

koordinaci summit G20, který se bude konat na 
počátku dubna v Londýně. "Mělo by se dosáh-
nout stavu, kdy nebudou mezery ve vzájemné 
koordinaci jednotlivých kroků," uvedla. Spolu s 
tím poděkovala českému předsednictví za účin-
nou pomoc při koordinaci aktivit zemí EU.  

Vedle společných kroků v oblasti regu-
lace a finančního trhu a dohledu nad ním by se 
měly země zaměřit podle Lagardeové na nové 

zásady v účetnictví. "Neměli bychom 
změnit systém účtování a vrátit se k 
historickým metodám. Ale tento sys-
tém by neměl akcelerovat krizi, měl 
by ji zmírňovat a poskytovat nárazní-
ky tak, aby krize nebyla prohlubová-
na v důsledku použití určitých účet-
ních nástrojů a metod," uvedla.  
Globální asociace účetních ACCA 
přitom nedávno upozornila, že sou-
časná světová krize by mohla narušit 

účtování podle mezinárodních účetních pravidel 
IFRS. Tato pravidla, která vznikala od 70. le-
tech 20. století, zavedla například Evropská 
unie od ledna 2005. Využívá je již kolem stovky 
států světa, společně s vlastními národními 
standardy. Některé země však nyní požadují 
výjimky, a ozývají se dokonce hlasy pro návrat 
k národním účetním standardům. V takovém 
případě by se účetní uzávěrky staly neporovna-
telné a zkreslené. 

ZDROJ + FOTO: ČTK 

K řešení krize je nutná koordinace 

Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu  
Bankovnictví na rok 2009! 

http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA 

V březnovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
• investičním bankovnictví                       
a změně paradigmat 
• analýze a příčinách krize v USA 
• zajímavých finančních           
produktech pro města a obce 
• modelování finančních rizik 
• lepším využití CRM systémů 
• klíčových rizicích                        
v pojišťovnictví 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

Generální ředitel ČSOB 
Leasing rezignoval 
Generální ředitel a předseda představenstva nej-
větší tuzemské leasingové společnosti ČSOB Le-
asing Karel Bouček rezignoval na obě své funk-
ce. Informaci na svých webových stránkách při-
nesl týdeník Ekonom s odvoláním na mluvčího 
společnosti Jana Dryáka. Bouček v ČSOB Lea-
sing nepůsobí již od 18. března a zatím není ur-
čeno, kdo ho nahradí. Žádné konkrétní důvody 
odchodu generálního ředitele mluvčí neuvedl.  
White & Case LLP  
s posilou 
Mezinárodní advokátní kancelář White & Case 
LLP jmenovala Jonathana Weinberga do funkce 
spoluvedoucího skupiny bankovní praxe pro 
střední a východní Evropu. Do pražské kanceláře 
byl převeden z Londýna.  
Jana Jandová  
doplnila tým Deloitte   

Do forenzního oddělení spo-
lečnosti Deloitte nastoupila na 
pozici manažera Jana Jandová 
(29), která se bude věnovat 
především rozvoji služeb pora-
denství při soudních a arbit-
rážních sporech ve střední a 
východní Evropě. Svou profe-

sionální kariéru zahájila u společnosti Slavia Ca-
pital v roce 2003.  Zde se zaměřovala na pora-
denství při akvizicích a fúzích a v roce 2004 pře-
šla do společnosti KPMG Praha, kde v tomto 
oboru pokračovala. Následně se zaměřila na po-
radenství při soudních sporech a arbitrážích a v 
roce 2006 přešla do Londýna, kde se již naplno 
věnovala forenzním službám. Její zkušenosti za-
hrnují poradenství při mezinárodních arbitrážích 
včetně sporů vznikajících v důsledku porušování 
dvoustranných dohod o ochraně investic.  

LIDÉ 

http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA
http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.economia.cz/prodejny
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Rada pro dohled nad auditem  
Na auditory začne brzy dohlížet nově zřizovaná Rada pro veřejný dohled nad auditem. Současná 

Komora auditorů ČR sice bude působit i nadále, nad ní ale má působit právě rada pro dohled. Změny 
přináší novela zákona o auditorech, kterou schválil Senát, kterou nyní dostane k podpisu prezident. 

Tržby v maloobchodě v lednu nižší o 3,3 % 
Maloobchodní tržby v lednu bez sezonního očištění meziročně klesly o 3,3 %. Uvedl to Český 

statistický úřad. Sezonně očištěné tržby ve velkoobchodě, maloobchodě a opravách motorových vozidel 
meziročně klesly o 10,9 % a bez očištění o 14,2 %. 

Vláda se na podzim vrátí k diskusi o přijetí eura 
Bez ohledu na turbulence na tuzemské politické scéně lze očekávat, že na podzim se jakákoli 

vláda vrátí k diskusi o přijetí termínu eura. V Praze na mezinárodní konferenci o euru v nových člen-
ských zemích EU to řekl guvernér ČNB Zdeněk Tůma. Premiér Mirek Topolánek na počátku roku slíbil, 
že kabinet termín oznámí 1. listopadu 2009. "Euro je dobré, ale ne za každou cenu," řekl šéf ČNB. Euro 
podle něj nevyřeší strukturální problémy v ekonomice. Proto je prý nutné před jeho přijetím nutné usku-
tečnit potřebné reformy. Tůma a představitelé dalších středoevropských centrálních bank se dále shodli 
na tom, že pravidla pro přijetí do eurozóny se pravděpodobně nezmění ani kvůli krizi.  

Česká televize a Den D 
Od 31. března budou každé úterý na ČT1 ve 21:40 lidé s nápady před televizními kamerami 

přesvědčovat investory, aby právě do jejich projektu vložili svoje peníze. Den D je formát, který se s 
úspěchem vysílal v Japonsku, pod názvem Dragon´s Den jej vysílá britská televizní stanice BBC2 a 
našel si cestu i do dalších zemí. Česká televize je první z televizí střední Evropy, která s pořadem tohoto 
typu přichází. Pořad Den D do vysílání ho připravuje Centrum zábavné tvorby brněnského studia ČT. 
Moderátorem pořadu je Jan Pokorný. Investory, kteří zpovídají účastníky pořadu a investují do projektů 
svoje peníze, jsou Tomio Okamura, Dana Bérová, Ondřej Bartoš, Ivan Pilný a Marta Nováková. 

Pokles vede k lepšímu využití kanceláří  
 „Konsolidace obsazenosti a snižování počtu zaměstnanců budou hlavními činiteli ovlivňujícími 

poptávku po kancelářských prostorách v nejbližších dvanácti měsících. Nájemci s postupujícím poklesem 
ekonomiky  taktéž přistupují k efektivnějšímu využití stávajících prostor,“ vyplývá z odpovědí 750 ná-
jemců a pronajímatelů dotázaných při zpracovávání letošní studie European Landlord & Tenant Survey, 
kterou každoročně vydává mezinárodní realitní poradenská společnost Cushman & Wakefield. 

Zlatá mince k návštěvě Baracka Obamy 
Návštěvu 44. prezidenta USA v Praze připomene zlatá pamětní medaile o ryzosti 
999,9/1000 Au. Autorem návrhu je Vojtěch Dostál., rytecké práce provedl Lubomír 
Lietava. Na lícní straně medaile je portrét Baracka Obamy. Rub medaile ztvárňuje 
panorama Pražského hradu a Bílého domu, které jsou sídly prezidentů ČR a USA. 
Medaile o hmotnosti 31,1 gramu a síle 2 mm má průměr 37 mm a je opatřena hlad-
kou číslovanou hranou. Emise je limitována v provedení proof 500 kusy. Prodejní 
cena odrážející současný pohyb ceny zlata byla stanovena na 30 tis. Kč.     

Češi chtějí méně spořit i utrácet 
Čeští spotřebitelé chtějí letos méně spořit a současně mnohem méně utrácet. Snížení úspor oče-

kává 32 % Čechů, loni to bylo 30 %. Nárůst výdajů předpokládá 75 % lidí, před rokem to bylo 85 %, 
vyplývá z výsledků Barometr Cetelem, který mapuje chování spotřebitelů 12 evropských zemí a Ruska. 

Tuzemské firmy omezují marketingové rozpočty 
Výrazné snižování reklamních budgetů a hledání nových, účinnějších marketingových nástrojů. 

Taková je reakce mnoha tuzemských firem na aktuální hospodářskou situaci. Přílišná opatrnost však 
může znamenat zkázu. „Firmy se nyní obávají a vyčkávají. Marketingové rozpočty mají v mnoha přípa-
dech přiděleny, ale nesmí je používat. Aktuální situaci bych tedy neoznačoval za krizi, ale spíše za fi-
nanční paralýzu. Je třeba počítat s tím, že omezení marketingu se může i bez krize negativně projevit v 
počtu zákazníků, objemu prodaného zboží nebo množství poskytnutých služeb. A to je samozřejmě nebez-
pečné,“ uvedl Tomáš Jindříšek, ředitel OgilvyInteractive. Řešení vidí právě v efektivitě. Ušetřit lze pře-
devším na komunikaci s neměřitelným výsledkem a na nekvalitních lidech.  

Češi zatím krizi nepociťují, mění však chování 
Březnový výzkum mezi 200 poradců společnosti Fincentrum v ČR přinesl zajímavá zjištění: 

naprostá většina Čechů stále do finančních produktů umisťuje stejné množství peněz jako dříve, dochází 
však k významné změně zájmu o jednotlivé typy produktů. Zatímco zájem o investice a hypotéky klesá, 
roste zájem o životní i neživotní pojistky a také o depozita.  

Zájem o státní dluhopisy trvá 
Ministerstvo financí zaznamenalo výrazný zájem o státní dluhopisy. V aukci státních dluhopisů s 

dvouletou splatností jich MF ČR prodalo za 20 mld. Kč, přičemž zájem investorů byl ještě větší. Do 
aukce MF nabízelo původně dluhopisy za 10 mld. Kč s ročním kuponem 4,1 %. O týden dřív MF proda-
lo dluhopisy s desetiletou splatností rovněž za 20 mld. Kč, i když původně nabízelo pouze 8 mld. Kč. 

Změna pravidel pro přeshraniční platby v eurech  
EU se dohodla na změně pravidel pro přeshraniční platby v eurech. Nyní už platí, že za přeshra-

niční platby v eurech jsou stejné poplatky u vnitrostátních i přeshraničních transakcí. Nově by se to pak 
ale mělo týkat i inkasních plateb. Dohodu sice ještě bude muset pro vstup v platnost v příštích měsících 
potvrdit jak zákonodárný sbor, tak Rada EU, avšak mělo by už jít spíš o formalitu. 

TECHNOLOGIE 
KB: Úspěšný přechod  
na euro s Adastrou   
Komerční banka úspěšně přizpůsobila bankovní 
systémy pro konverzi na euro ve slovenských 
pobočkách. Projekt pod názvem EURO Program 
probíhal od června 2007 a významně se na něm 
podílela i společnost Adastra, především v oblasti 
specializovaného aplikačního vývoje a testování. 
Vlastní přechod ze slovenských korun na euro se 
v bance uskutečnil na přelomu roku 2008 a 2009, 
avšak ve znamení vývoje a testování euro-verzí 
aplikací a konverzních procedur probíhal celý 
rok 2008. Během příprav sehrály klíčovou úlohu 
testy zaměřené na systémovou integraci realizo-
vané v testovacím prostředí, na kterém se vý-
znamně podíleli zkušení pracovníci společnosti 
Adastra. Organizačně eurokonverzi zajišťovala 
pražská centrála KB tzv. EURO Programem, 
který se skládal z dílčích EURO projektů a ovliv-
ňoval slovenskou i českou část KB. 
Ze Sophia Solutions  
je Capgemini Sophia 
V rámci integrace do mezinárodní skupiny Cap-
gemini mění Sophia Solutions jméno na Capge-
mini Sophia. Capgemini Sophia se současně 
stává Kompetenčním centrem pro Business Intel-

ligence a Performance Management skupiny 
Capgemini ve střední a východní Evropě Capge-
mini Sophia bude klientům i nadále nabízet kom-
plexní informační systémy pro management a 
podporu v oblasti rozhodování a také produkty a 
služby v oblasti BI/DWH.     
S PaySecem lze přispět 
na konto Bariéry 
Díky modernímu řešení pro platby přes internet 
PaySec je teď možné darovat peníze těm, kteří to 
potřebují. S Darovacím tlačítkem mohou uživate-
lé PaySecu poslat peníze na konto Bariéry, a 
přispět tak ke zlepšení života handicapovaných 
lidí. Přes Darovací tlačítko na stránkách konta 
Bariér mohou uživatelé PaySecu přispět od 20 do 
1000 Kč. Stačí zvolit částku, zadat své heslo, a 
peníze okamžitě dorazí příjemci. 

Pozvánka na Sportovní víkend 2009 
Sdružení organizátorů bankovních sportovních akcí 

(SOBSA) zve čtenáře BANKOVNICTVÍ i s rodinami do 
areálu sportu v Bystřici nad Pernštejnem. Akce se ko-
ná ve dnech 16. – 17. května 2009. Především se nabízí 

účast v Soutěži o nejvšestrannější sportovní dvojici 
českého peněžnictví, kde se smíšené dvojice repre-

zentující české bankovní ústavy utkají hned v pěti dis-
ciplínách. Je ale možné zúčastnit se i rekreačních tur-
najů (badminton, petanque, stolní tenis). Jednotlivci, 
kteří nezískají partnera, mohou využít „seznamky“ na 
webových stránkách SOBSA. Ubytování a stravování 
je na takové úrovni, že uspokojí i náročnější klientelu 

včetně rodin s malými dětmi.  
Účastnické poplatky zahrnují jen cenu za ubytování a 

stravování. Pronájem sportovišť hradí SOBSA 
z vlastních prostředků. Uzávěrka přihlášek je ve středu 

15. dubna 2009. Bližší informace na adrese 
www.sobsa.cz/2009/bystrice 

POZVÁNKA 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.sobsa.cz/2009/bystrice
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Bankovní úvěry jsou dražší a hůře dostupné 
Finanční krize a hospodářská recese změnily úvěrové chování tuzemských bank. Hlavním rozdí-

lem je skutečnost, že banky při rozhodování o přidělení úvěrů ve větší míře přihlížejí k hrozícím rizi-
kům, což vede k vyšším úrokovým sazbám půjček. V mnoha případech banky zpřísnily také své hodnotí-
cí modely, jejichž účelem je v prvé řadě ztížit přístup k úvěrům, uvedl partner oddělení audit společnosti 
Deloitte Mike Jennings. Banky budou mít se splácením přidělených úvěrů větší problémy než dříve. "Z 
rozhovorů s vedoucími pracovníky řady českých bank, kteří odpovídají za oblast řízení rizik, je zřejmé, 
že obecně očekávají růst úvěrových ztrát, a to nejméně v letech 2009 a 2010," dodal. Zhoršení postihne 
celé úvěrové portfolio, tj. od spotřebitelů přes malé a střední podniky až po velké podniky. České banky 
utrpí úvěrové ztráty, ale na druhou stranu se začínají zajímat o možnosti snižování nákladů. Stále přetr-
vává jejich zaměření na trh a snahy najít příležitosti ke zvyšování výnosů z úvěrů nebo nových produktů.  

První výročí HSBC Premier 
HSBC Bank – pobočka Praha slaví první výročí uvedení exkluzivního balíčku služeb Premier na 

český bankovní trh. „Počáteční rok, kdy jsme zařadili HSBC Premier do našeho portfolia, byl velmi 
úspěšný a předčil naše očekávání,“ říká Jiří Zelinka, ředitel osobních finančních služeb. Česká pobočka 
HSBC Bank uvedla tuto celosvětově propojenou bankovní službu loni v březnu a pokračuje v expanzi.   

Agentura S&P snížila rating KB na stupeň A 
Mezinárodní ratingová agentura standard & Poor's Ratings Services snížila hodnocení úvěrové 

spolehlivosti Komerční banky na stupeň A, zatímco dosud měla pro dlouhodobé závazky banky rating na 
stupni A+. Výhled je stabilní, což znamená, že S&P se prozatím k žádné další změně ratingu nechystá. 
Beze změn naopak zůstává rating krátkodobých závazků, který je na stupni A–1. 

O Červené konto Poštovní spořitelny je zájem 
Červené konto Poštovní spořitelny slaví mimořádné prodejní úspěchy. Jeho prodej vzrostl mezi-

ročně více než trojnásobně; v lednu o více než 220 % oproti prosinci, v únoru o 360 %. Zájem o Červené 
konto odráží současný trend, kdy lidé mnohem více spoří, ale zároveň chtějí mít úspory kdykoli po ruce.  

T- Mobile Bonus karta klienty zaujala 
Zájem o víceúčelové platební nástroje roste. Potvrzuje to i T-Mobile Bonus karta, společný pro-

dukt Komerční banky a operátora T-Mobile, kterou si během necelého roku aktivovalo již 33 500 klien-
tů. Karta je určena pro tarifní klienty T-Mobile a je vázaná na věrnostní program T-Mobile Bonus. Jeho 
členové sbírají body za využití služeb T-Mobile a také za placení touto kartou u obchodníků; za ty pak 
získají odměny. Při platbách získávají klienti navíc okamžitou slevu u vybraných partnerů. 
ČSOB Spořicí účet s prémií  

ČSOB nabízí nový Spořicí účet s prémií. Ten kombinuje výhody spořicího účtu a termínovaného 
vkladu. Jeho unikátnost spočívá v konstrukci úrokové sazby, která je rozdělena na dvě části. První část 
tvoří základní vyhlašovaná úroková sazba, druhou úroková prémie, kterou klient získá, pokud své peníze  
na tomto účtu ponechá do konce kalendářního roku. Výše úrokové prémie je garantována po celý kalen-
dářní rok. S ČSOB Spořicím účtem s prémií tak lze při ponechání peněz na účtu získat vyšší úrok. Opro-
ti termínovanému vkladu má tento účet tu výhodu, že na něm peníze nejsou vázány po předem danou 
dobu. ČSOB Spořicí účet s prémií také nabízí vedení účtu včetně zasílání výpisů zdarma.  

Komerční banka připravila nový EU Point Index 
Komerční banka připravila nový ukazatel EU Point Index, který poskytne rychlou informaci o 

aktuální aktivitě v oblasti čerpání evropských dotací. Index zohledňuje nejen aktivitu žadatelů o dotace, 
ale také vyhlašovatelů dotací. „EU Point Index agreguje data z celého trhu do jednoho, jednoduše inter-
pretovatelného ukazatele. Odhalí odborné veřejnosti celkový trend vývoje aktivity v základních oblastech 
dotačního trhu v porovnání s dlouhodobým průměrem,“ uvedl Jan Hanuš, vedoucí KB EU Point Promo-
tion Center. Zveřejnění EU Point Indexu doplní každý měsíc odborníci KB o komentář, který shrne vý-
voj v oblasti dotací ve sledovaném kalendářním měsíci a upozorní na zajímavé události, které jsou na 
dotačním trhu očekávány v dalším období. Zdrojem pro výpočet indexu jsou nejen interní ukazatele 
Komerční banky, ale především veřejně dostupné statistiky získané přímo od poskytovatelů dotací.  

EU Point Index byl v únoru vyšší než průměr 
EU Point Index byl v únoru mírně vyšší než dlouhodobý průměr, a to především díky nárůstu 

objemu schválených dotací. Rozdělovaly se dotace například v programu ICT v podnicích či v Regionál-
ním operačním programu Jihovýchod. Ke konci února byly ve sledovaných programech schváleny dota-
ce ve výši téměř 120 mld. Kč, bylo otevřeno 43 výzev s alokací přesahující 35 mld. Kč.  

Cena ropy roste 
Cena ropy se 26. března vyšplhala na 54,66 USD 
za barel, nejvýše od 28. listopadu. Trhu pomohlo 
oživení akciových trhů a slabší dolar.  
OECD prudce zhorší  
odhad poklesu ekonomiky 
OECD v tomto týdnu dál výrazně zhorší svou 
prognózu ekonomického vývoje v letošním roce. 
Ekonomice 30 vyspělých zemí světa předpoví 
souhrnný pokles o 4,2 %, uvedl generální tajem-
ník OECD Angel Gurría. Revidovanou prognózu 
OECD zveřejní 31. března.  
G20: Recese skončí  
na konci roku 2010 
Představitelé skupiny G20 doufají, že se světová 
ekonomika dostane z recese na konci příštího 
roku. Sázejí při tom na podporu bankovního sek-
toru, vyšší státní výdaje a peníze od MMF. Vy-
plývá to z návrhu komuniké skupiny. Nynější ex-
panze výdajů zvýší světovou produkci o více než 
dva procentní body a vytvoří celosvětově přes 20 
milionů pracovních příležitostí, uvádí návrh ko-
muniké. Návrh se také zmiňuje o snaze vzdoro-
vat protekcionismu, reformě trhů a institucí. 
"Jsme odhodláni zajistit, že se tato krize nebude 
opakovat," cituje agentura Reuters. Summit G20 
se v Londýně koná od čtvrtka. 
Home Credit loni se 
ziskem 1,14 mld. Kč 
Skupina Home Credit zvýšila v roce 2008 čistý 
zisk podle mezinárodních účetních standardů me-
ziročně o 30,1 % na 41,7 mil. EUR. Home Credit 
poskytl loni klientům na nákupy 2,54 mld. EUR. 
To bylo o 5,4 % více než předloni. Skupina Ho-
me Credit se letos nadále soustředí na poskytová-
ní produktů s vysokou marží a kratší splatností. 
Nárůst objemu poskytovaných úvěrů bude prý 
řízen tak, aby skupina zachovala své vedoucí po-
stavení na trzích, kde působí. 
Polsko: sazby na minimu  
Měnový výbor polské centrální banky ve snaze 
podpořit ekonomiku v době krize snížil úrokovou 
sazbu o 25 bazických bodů na rekordní minimum 
3,75 %. Sazby srazila i norská centrální banka.   
Dohoda centrálních bank 
o monitoringu ekonomik 
Šéfové centrálních bank Maďarska, Polska, ČR, 
Rakouska, Slovenska a Slovinska budou spolu-
pracovat při monitorování svých ekonomik a fi-
nančních systémů v době světové finanční krize. 
Jednali rovněž o dopadu finanční krize na středo-
evropské ekonomiky a o protikrizových opatře-
ních jednotlivých zemí. 
Srbsko si půjčí od MMF  
MMF se dohodl se Srbskem, že mu půjčí 3 mld. 
EUR. Úvěr by měl zemi pomoci uskutečnit roz-
sáhlé škrty v rozpočtových výdajích, které si vy-
žádala slábnoucí ekonomika.  
Orco požádalo o soudní 
ochranu před věřiteli  
Společnost Orco požádala o soudní ochranu před 
věřiteli (podle francouzského práva), aby mohla 
lépe restrukturalizovat společnost.  
ING: Vraťte bonusy 
Největší nizozemská bankovní a pojišťovací sku-
pina ING Groep, která se loni zapojila do zá-
chranného vládního balíčku, požádala 1200 za-
městnanců včetně 200 nejvyšších manažerů, aby 

ZE ZAHRANIČÍ BANKY 

Společnost LEGENDOR spol. s r. o. Vás zve 1. dubna 2009 na seminář: 
RIZIKO PROTISTRANY U DERIVÁTŮ A REPOOPERACÍ  
lektor: Mgr. David Zeman 
Na semináři budou probrány metody, kterými se toto riziko stanovuje, a to odlišně  
u derivátů a repooperací. Dále to bude význam nettingu a kolaterálu u těchto operací. 
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vrátili loňské bonusy. Banka zároveň u všech 
pracovníků odložila výplatu letošní pohyblivé 
části odměn až do té doby, než bude v příští roce 
zaveden nový způsob výplat.  
Americká ekonomika  
se propadla o 6,3 % 
Ekonomika USA klesla ve 4. čtvrtletí 2008 podle 
definitivních údajů nejvíce od roku 1982. Podle 
konečné zprávy se propadla meziročně o 6,3 %, 
tedy nejvíce od 1. čtvrtletí roku 1982.  
Zaměstnanci AIG asi 
dobrovolně vrátí prémie  
Zaměstnanci americké pojišťovací skupiny Ame-
rican International Group z vyplacených prémií v 
celkovém objemu 165 mil. USD zřejmě vrátí asi 
50 mil. USD. Sdělil to generální prokurátor státu 
New York Andrew Cuomo. AIG je pod palbou 
kritiky za to, že vyplácí vysoké prémie, přestože 
ji miliardami dolarů musel podpořit stát. 
Pravidla pro finanční 
sektor v USA? 
Ve výboru pro finanční služby Sněmovny repre-
zentantů USA ve čtvrtek americký ministr finan-
cí Timothy Geithner představil změny, které by 
podle návrhu jeho resortu, měly pomoci vylepšit 
finanční systém. Ten podle něj potřebuje "nová 
pravidla hry", která zajistí, že bude přísněji regu-
lován. Jde o ustanovení jediného subjektu odpo-
vědného za stabilitu hlavních institucí, posílení 
konzervativnějšího kapitálu potřebného pro fi-
nancování institucí. Investiční firmy určité veli-
kosti by se musely registrovat u regulátora Komi-
se cenných papírů (SEC) a zesílily by požadavky 
na fondy na bankovním trhu.  
Každá rodina v USA  
dluží 98 905 USD 
Americká vláda se v poslední době enormně za-
dlužuje. Celkové zadlužení USA je nyní přes 11 
bil. USD. „Vlády v minulosti emitovaly cenné 
papíry různého druhu s různou dobou splatností 
a tyto dlužné cenné papíry, zejména dluhopisy 
nakupovali různí investoři a ukládali si své volné 
peněžní prostředky do, v té době nejbezpečněj-
ších, aktiv,“ uvádí Josef Stoulil, analytik CAPI-
TAL PARTNERS: „Nakupovaly je jak jednotlivé 
státy a jejich centrální banky jako finanční rezer-
vy státu, tak i privátní a veřejní investoři.“  
Před 35 lety byl podán 
patent na čipovou kartu  
Před 35 lety, 25. března 1974, přihlásil Francouz 
Roland Moreno patent na první čipovou platební 
kartu na světě. Vynález principu čipových karet 
umožňujících uložit na malém prostoru velké 
množství informací se poté stal jednou z nejvý-
znamnějších změn v elektrotechnice ve 20. stole-
tí. Velkého využití se platebním kartám opatře-
ným čipem dostalo nejprve v bankovnictví, poz-
ději třeba v telekomunikacích.   
Volksbank: rekordní rok  
Skupina Volksbank International za uplynulý ob-
chodní rok skupina zvýšila zisk z běžné činnosti 
o 28 % na 90 mil. EUR. Po úspěšných minulých 
letech jde již o čtvrtý rekordní výsledek v řadě.  
Rumunsko se dohodlo  
s MMF na úvěru  
Rumunsko se dohodlo s MMF, že od něj získá 
úvěr 12,9 mld. EUR. Rumunsko je po Maďarsku 
a Lotyšsku třetí zemí EU, která v nynější finanč-
ní a ekonomické krizi dostane pomoc od MMF. 
Dalších 5 mld. EUR má Rumunsko slíbeno od 
EU. Celkem chce Bukurešť získat na mezinárod-

Pražská burza dnes zahájila propadem o 3,8 % 
Pražská burza zahájila dnešní obchodování propadem, a následovala tak pokles na evropských a 

asijských akciových trzích. Hlavní index PX kolem 09:25 ztrácel 3,82 % na 757,6 bodu. Pokles po před-
chozích několika týdnech posilování obchodníci předpokládali. "Trhy negativně reagují na zprávu minis-
tra financí USA, že mnohé banky budou potřebovat více státní pomoci a blíže k bankrotu se opět přiblížil 
General Motors a Chrysler. Rovněž Morgan Stanley doporučuje investorům po silné třítýdenní rally 
prodávat akcie, když vidí pouze omezený prostor dalšího růstu," uvedl makléř firmy Fio Josef Dudek. 
Fio otevírá již pátou pobočku v Praze 

Finanční skupina Fio otevírá novou pobočku na smíchovském Andělu. Pobočka poskytuje plný 
rozsah bankovních i investičních služeb, zejména vedení účtů bez poplatků a obchodování s cennými 
papíry. „Jde o pátou pobočku Finanční skupiny Fio v Praze a šestapadesátou pobočku v celé ČR. Naším 
plánem je otevřít do konce roku ještě druhou pobočku v Plzni a pobočky v Litoměřicích, Prostějově a 
Třinci,“ komentuje rozšiřování pobočkové sítě Fio Marek Polka, vedoucí Klientské divize skupiny. 

Zentiva žádá burzu o stažení akcií z trhu 
Farmaceutická společnost Zentiva, jejíž největší vlastník Sanofi-Aventis po nedávno ukončené 

veřejné nabídce a dalších nákupech získal téměř 98 % jejích akcií, požádala Burzu cenných papírů Praha 
o ukončení obchodování svých akcií na BCPP s účinností od 28. dubna 2009 (tj. posledním dnem obcho-
dování bude 27. duben 2009). Zentiva též podala žádost o ukončení kotace svých globálních depozitních 
akcií na burze v Londýně k 24. dubnu 2009 (tj. posledním dnem obchodování bude 23. duben 2009).  

Nová tranše HZL v objemu 2 mld. Kč 
Česká spořitelna vydává novou tranši hypotečních zástavních listů v objemu 2 mld. Kč. Úroko-

vá sazba je 4,80 % p.a., splatnost byla stanovena na 24. 2. 2016.   

KAPITÁLOVÝ TRH 

Genius Gold zdarma pro toho, kdo má v GE úspory 
GE Money Bank odpouští měsíční poplatek 499 Kč za vedení exkluzivního konta Genius Gold 

klientům, jejichž vklady u banky dosahují průměrného měsíčního zůstatku 1 mil. Kč, bez ohledu na to, v 
jaké formě své vklady u GE mají. Konto Genius Gold zahrnuje řadu nadstandardních služeb včetně 
vedení platební karty MasterCard Gold. Klienti tak mimo jiné získávají finanční odměny za platby kar-
tou ve výši 0,5 % z hodnoty nákupů a komplexní cestovní a úrazové pojištěni pro celou rodinu.  

UniCredit zprostředkovala dotace za 21,1 mld. Kč  
UniCredit Bank s Českou pojišťovnou vyplatila v roce 2008 dotace z fondů EU a státního roz-

počtu ve výši 21,1 mld. Kč. Od roku 2007 tak bylo prostřednictvím banky vyplaceno téměř 50 mld. Kč.  

RSTS má za sebou úspěšný rok 
Raiffeisen stavební spořitelna, která se sloučila s Hypo stavební spořitelnou, loni zvýšila čistý 

zisk o 113,5 % na více než 760 mil. Kč (ve srovnání se součtem zisků obou spořitelen – RSTS a HYPO - 
za rok 2007). Bilanční suma banky stoupla o 2,4 % na 79,8 mld. Kč.    

AmEx a Komerční banka omezují spolupráci  
Společnost American Express (AmEx) a Komerční banka podle HN ukončí 1. dubna exkluzivní 

spolupráci v příjímání karet AmEx obchodníky. Napříště si má smlouvy s obchodníky uzavírat samo 
české zastoupení AmEx. Podle KB se pro majitele karet nic nemění. Šéf zastoupení AmEx Michael Fa-
bian nechtěl důvod ukončení spolupráce komentovat. Dosud měla KB jako jediná banka v ČR s AmEx 
dohodu, podle níž za něj smlouvy na přijímání karet uzavírala, starala se též o vyúčtování transakcí.  

ISIC kartu má 243 tisíc českých studentů  
Loni se opět zvýšil počet držitelů mezinárodního studentského průkazu ISIC. Za 
rok 2008 bylo vydáno přes 243 tisíc studentských karet. ČR je mezi 120 členský-
mi zeměmi ISTC (International Student Travel Confederation) dlouhodobě řazena 
na první místo v počtu vystavených ISIC karet na počet studentů. I pro rok 2009 
bude karta ISIC podporována EU a organizací UNESCO. ISIC kartu studenti 

využívají zejména jako mezinárodně akceptovaný identifikační průkaz studenta. ISIC jim současně zpro-
středkovává přes 1600 studentských slev v ČR a více než 40 000 dalších benefitů v zahraničí. Nestuden-
tům je určena karta ALIVE, která je mezinárodním identifikačním průkazem mládeže do 26 let. 

ČSOB opět přináší filmový festival FEBIOFEST 
Již sedmým rokem podporuje ČSOB coby generální partner mezinárodní filmový festival FEBI-

OFEST. Během letošního ročníku navíc ČSOB nabídne jeho návštěvníkům zajímavý bonus. Každý, kdo 
si při návštěvě kina zapne na svém telefonu funkci bluetooth, si bude moci zdarma stáhnout kompletní 
program festivalu a k tomu navíc získá hru do svého mobilního telefonu. K filmovému festivalu se také 
vztahuje speciální nabídka nového ČSOB Spořícího účtu s prémií, která potrvá do konce dubna. 

Během roku projekty za 50 mld. Kč 
Specializované pracoviště KB EU Point poskytuje již více než rok žadatelům o dotace ze struk-

turálních fondů EU komplexní poradenské služby. Jen loni poskytli specialisté KB odborné zázemí žada-
telům o dotace na téměř 2000 projektů, jejichž celková hodnota dosáhla téměř 50 mld. Kč. „Odborníci v 
KB EU Point poskytnou každý týden v průměru 40 konzultací na projekty z oblasti evropských fondů. 
Dvě třetiny zájemců o konzultace pocházejí z řad firem a podnikatelů, třetina z veřejného sektoru,“ uve-
dl Jan Hanuš, vedoucí KB EU Point Promotion Center: „Z hlediska objemu dotací jsou naopak význam-
nějšími klienty KB EU Point města, kraje a obce se 70 % objemu konzultovaných projektů.“  
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ních úvěrech 20 mld. EUR.   
Hurikány srazily zisk 
Lloyd's of London  
Největší pojišťovací skupině na světě Lloyd's of 
London loni klesl zisk o 51 % na 1,9 mld. GBP. 
Za propadem stály podle prohlášení společnosti 
škody způsobené americkými hurikány Gustav a 
Ike a nižší návratnost investic.  
Bernanke a Geithner 
proti globální měně 
Americký ministr financí Timothy Geithner a šéf 
centrální banky USA Ben Bernanke v Kongresu 
rezolutně odmítli myšlenku vytvoření nové glo-
bální měny, která by nahradila dolar jako hlavní 
rezervní měnu. S tímto návrhem přišla Čína a již 
dříve jej nadhodilo Rusko.  
MMF: nový typ úvěrů  
MMF pod tlakem globální ekonomické krize 
podnikl významnou změnu ve způsoby poskyto-
vání úvěrů členským zemím. Fond oznámil, že 
zavádí nový typ úvěrů pro dobře hospodařící no-
vé tržní ekonomiky, které tak získají snadnější 
přístup k půjčkám na pomoc proti dopadům kri-
ze. Nová "flexibilní" úvěrová linka poskytne ze-
mím, které splní sadu podmínek, přístup k peně-
zům, které budou moci buď okamžitě čerpat, ne-
bo se o ně opřít jako o garanci pro případ zhorše-
ní situace. Nový úvěrový rámec nahrazuje dosa-
vadní krátkodobou facilitu, kterou MMF schválil 
v říjnu. Tento rámec však nenašel žádné uplatně-
ní, protože podle zájemců byl objem peněz příliš 
nízký a splátkové kalendáře příliš rigidní.  
Raiffeisen zvýšila zisk  
Raiffeisen International loni vykázala přes fi-
nanční krizi rekordní zisk. Konsolidovaný zisk 
vzrostl o 17 % na 982 mil. EUR. Představenstvo 
valné hromadě navrhne výplatu dividendy ve vý-
ši 0,93 EUR na akcii.  
Čínská ICBC dosáhla  
loni rekordního zisku 
ICBC, Industrial and Commercial Bank of Chi-
na, která je podle tržní hodnoty největší bankou 
na světě, zvýšila loni čistý zisk o 35 % na rekord-
ních 112,2 mld. jüanů (téměř 330 mld. Kč).  
Skupina UniCredit  
zruší letos 1400 míst 
Italská bankovní skupina UniCredit zruší letos na 
Ukrajině a v Kazachstánu až 1400 pracovních 
míst, aby pod tlakem krize snížila náklady. Šéf 
divize UniCredit pro rozvíjející se evropské tržní 
ekonomiky Federico Ghizzoni uvedl, že banka 
tento rok seškrtá na Ukrajině a v Kazachstánu po 
600 až 700 pozicích. Již loni UniCredit zrušila na 
Ukrajině stejný počet míst. 
Norsko nabídlo MMF  
4,56 mld. USD 
Norsko, jehož bohatství pochází z vývozu ropy a 
zemního plynu, nabídlo Mezinárodnímu měnové-
mu fondu v přepočtu 4,56 mld. USD. Země v so-
botu ale také vyzvala Fond k tomu, aby plnil roli 
dozoru nad světovými finančními trhy. Fond by 
podle Norů ale neměl trhy regulovat. 

V ČR i v Evropě letos stoupne počet insolvencí 
Počet prohlášených insolvenčních řízení v ČR letos podle odhadu úvěrové pojišťovny Euler 

Hermes Čescob ze skupiny Allianz stoupne zhruba o 15 % a bude jich přes 1500. Tento nárůst bude o 
něco nižší než v zemích západní Evropy a výrazně menší než v USA. Počet insolvencí přitom mezi lety 
2003 až 2007 klesal, od loňského roku ale v souvislosti s krizí nastal obrat a tento trend letos zrychlí. 

Český pojistný trh zpomalí růst na 3 %  
Nárůst pojistného trhu letos zpomalí na zhruba 3 %, tvrdí generální ředitel pojišťovny UNIQA 

Martin Žáček, asi o 3 % by mělo růst neživotní i životní pojištění, běžně placené životní pojištění by 
mohlo růst více. Pojišťovny vybraly loni na pojistném 136,6 mld. Kč, což bylo meziročně o 4,9 % více. 

ČAP: Rušení pojistek je hazardem 
ČAP pojišťoven varuje před unáhleným rušením pojistných smluv jako jedním z úsporných 

řešení v tíživé finanční situaci. „Pojištění nelze srovnávat s žádným spotřebním výdajem, chrání nás 
proti nečekaným rizikům, která mohou zásadně zkomplikovat život,“ říká T. Síkora, výkonný ředitel ČAP. 

Pojišťovna České spořitelny s novým jménem  
Pojišťovna České spořitelny změnila logo a název společnosti. V rámci jednání mimořádné 

valné hromady akcionářů 20. března 2009 byl změněn název společnosti na 
Pojišťovna České spořitelny, a.s., Vienna Insurance Group. V souvislosti s úpra-
vou názvu pojišťovna připravila také nové logo společnosti. „Důvodem pro 
změnu je snaha sjednotit označení všech tří dceřiných společností VIG v ČR,“ 

říká Petr Zapletal, generální ředitel Pojišťovny ČS. Ke stejnému přejmenování došlo v minulosti také v 
případě společností Kooperativa a Česká podnikatelská pojišťovna.  

UNIQA rostla třikrát rychleji než trh 
Podle předběžných údajů za rok 2008 vzrostlo předepsané pojistné UNIQA pojišťovny o 15,7 % 

na 4,378 mld. Kč. Na tomto výsledku se podílelo neživotní pojištění předpisem ve výši 3,198 mld. Kč a 
životní pojištění 1,180 mld. Kč. Loňský výsledek zajistily především výborné výsledky neživotních 
odvětví, která meziročně posílila bezmála o 20 % (celý trh ČR + 5,2 %). 

Novela o vyšší informovanosti klientů pojišťoven 
Poslanecká sněmovna v prvním čtení podpořila vládní novelu zákona o pojišťovnictví, která má 

mimo jiné zvýšit informovanost klientů pojišťoven. Novelou se nyní bude zabývat sněmovní rozpočtový 
výbor. Spotřebitelé by měli být mimo jiné informováni o finanční situaci pojišťovny či o složení akcioná-
řů; zájemci o uzavření životního pojištění pak také o riziku investice. Jde o technickou novelu bez systé-
mových změn. Novela posiluje právní jistoty klientů a zkvalitňuje dohled nad pojišťovnami.  

ČSOBP: Havarijní pojištění o pětinu levnější 
V posledních týdnech prudce klesají nejen ceny automobilů, mnohem levněji bude možné si 

nyní sjednat i havarijní pojištění. Od 1. dubna totiž ČSOB Pojišťovna (ČSOBP) nabídne havarijní pojiš-
tění nových aut v rámci produktu Mobility se slevou 20 %. 

Kooperativa: více škod způsobených sněhem a ledem   
Na šestnáctinásobek (oproti loňskému roku) se od ledna do 20. března vyšplhal objem škod, 

který klientům Kooperativy způsobila tíha sněhu a ledu. Pojišťovna tak klientům za první dva a půl 
měsíce roku vyplatí přes 32 mil. Kč oproti 2 mil. Kč v roce 2008. O čtvrtinu vzrostla i průměrná škoda 
na jednu pojistnou událost. Letošní rok zatím přinesl 1362 škod, což je meziročně asi třináctkrát více.  

UNIQA: Program zdravotní asistence 
Jako první v ČR přichází pojišťovna UNIQA s uceleným programem zdravotní asistence pro 

občany. Nový produkt MedUNIQA zjednoduší přístup k čerpání zdravotní péče. Klient si v call centru 
dohodne návštěvu u specialisty ve smluvním zdravotnickém zařízení. Kromě toho má k dispozici nepře-
tržitou možnost konzultace otázek spojených se zdravím a organizací zdravotnictví na telefonu.  
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ČLFA je pro zachování rodného čísla v OP  
Česká leasingová a finanční asociace (ČLFA) podporuje zachování rodného čísla jako jedno-

značného a nezbytného identifikátoru v oblasti soukromoprávních vztahů. Reaguje tak na vládní návrh 
změnového zákona o veřejných registrech, který by mimo jiné vypustil rodné číslo a adresu trvalého 
pobytu z údajů zapisovaných do občanského průkazu. ČLFA upozorňuje na dalekosáhlé důsledky navr-
žené redukce, která by znemožnila jednoznačnou identifikaci účastníků soukromoprávních transakcí a 
potažmo tím snížila jejich ochranu i následnou vymahatelnost práva.  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
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